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Ballagási ünnepségek 

Elállt az eső mégis; s a szokatlanul hű-
vös májusban, bár kabátosan. esernyőket 
készenlétben tartva, de a szabadban tart-
hatták. üde zöldek, illatozó virágok köJött 
a hagvománvos ballagási ünnepségeket. A 
ságváristák kivételével — akik már pén-
teken ..elballagtak" — Szeged valameny-
rvi középiskolájában szombaton délelőtt 
1 úcsúztak a végzősök. Ünnepélyes megálló 
volt ez a nap a tanulás hajrájában, emlé-
kező pillantás az eltelt 4 évre. s bizakodó 
e holnapra. Hiszen hétfőn megkezdődnek 
rz írásbeli érettségik, a „vén diáknak" meg 
í j m állhat á tolla egész héten, majd' min-
den napra jut eev tantárgy, amelynek tu-

dásáról számot kell adtt. Aztán szóban is, 
június 9-től . . . 

De hát gondoljunk csak most a négy év 
szép emlékeire. Ezt tehették a középisko-
lásokon kívül, a leendő tanárok is: a Ju-
hász Gyula Tanárképző Főiskola 312 vég-
zőse is szombaton ballagott díszünnepsé-
gük délben volt a Vörös Csillag moziban. 
Az 1488 szegedi ballagó diákot persze nem 
tudtuk lefényképezni, de fotóriporterünk 
végigkísérte a Tömörkény István Gimná-
zium és Szakközépiskola negyedikeseit 
ö k 194-en vannak — 47 kivétellel vala-
mennyien felvételi kérelmet nyújtottak 
be a felsőoktatási intézményekbe. Sok si-
kert kívánunk — és ho^y sokáig őrizzék 
középiskolás emlékeiket. 

A legjobbkor jött az eső — Öntözés 

Négy évtized a közigazgatásban 
Sándorfalva nagyközségi 

t-inacsa az elmúlt napokban 
megromlott egészségi állapo-
ta miatt- saját kérésére fel-
mentette a tanácselnököt hi-
vatali funkciójából. Dr. Ocsai 
József személyében olyan 
közéleti ember hagyta ott az 
íróasztalt, akinek élete ösz-
szeforrt Sándorialva törté-
nelmével és a közigazgatás-
sal. A búcsú pillanatában 
kértem, elevenítse fel a négy 
evtized eseményeit. 

— Édesapám hivatalsegéd 
volt. — akkoriban úgy hív-
ták kisbíró —, így hát a 
községháza udvarán nőttem 
fel. Délutánonként irodárol 
irodára járva lestem el a 
közigazgatási munka titkait. 
Gyermekkoromban sokai 
álmodoztam arról, hogy egy-
szer valamelyik szobában 
nekem is lesz íróasztalom. 

— Mi jelentette a sors-
fordulót életében? 

— A felszabadulás. A ré-
gi közigazgatás emberei el-
hagyták a falut, és a kom-
munista párt látta el az ál-
latni feladatokat is. Ekkor 
rendeltek be irodai munká-
ra. Tizenhét éves voltam, 
amikor. 194-5. március 15-én 
íróasztalt kaptam. Azóta 
megszakítás nélkül itt, a ta-
nácsházán dolgoztam. 

— Hogy éllek Sándorfal-
ván. amikor ön elkezdte a 
munkát? 

— Szegény falu volt a mi-
é i t . Nyáron még az iparo-
sok is kénytelenek voltak 
elmenni a nagygazdához 
aratni, mert mesterségükből 
nem tudtak megélni. Zsel-
lérfaluként jellemezték Sán-
dorfalvát. Több évtizednek 
kellett eltelni, amíg az em-
berek megtanultak gazdál-
kodni. , 

— Miért volt szükség 
ilyen hosszú időre? 

— A sándorfalvi paraszt-
emberekre mondták, hogy 
' ' körömmel művelték a 

'-let. Nem volt semmilyen 

.közük. Amikor megkop-

ik 'a földet, sokan nem tud-

'ak mit kezdeni vele. In-

kább elmentek Szegedre, a 

gyárakban helyezkedtek el. 

A parcellák egy része parla-

gon maradt "illetve az asz-

szonyok dolgoztak a mező-

gazdaságban. 

— Elnéptelenedett a falu? 

— Erről azért nem beszél-
hetünk. Sándorfalva sokáig 
ingázó település volt és ma-
radt is. hiszen ma is több 
mint ezren utaznak napon-
ta. De az utóbbi években 
egyre többen keresnek mun-
kát a termelőszövetkezetben, 
és hat éve, mióta Keresztú-
ri István a téeszelnök, már 
nyereséges a gazdálkodás. 
Jól meg lehet élni a földből. 

— Hogyan befolyásolja a 
közigazgatás az életkörül-
ményket? 

— A közigazgatás 1918-
ban 60Ü építési telket alakí-
tott ki. De megmondom 
őszintén, abban az időben 
nem nagyon volt az embe-
rek nélc pénzük arra, hogy 
építkezzenek. Felhúztak egy 
kis házikót, és arra gondol-
tak, gyűjtögetéssel kertész-
kedéssel összehoznak annyi 
pénzt, amiből majd egy szép 
házat épithetnek. Mellék-
épületek voltak szinte egy-
től egyig, amelyek a hatva-
nas évekig elkészültek. A 
családi házas építési moz-
galom a hetvenes években 
kezdődött és SándorfaJva di-
namikus fejlődéséről igazán 
ettől az időszaktói beszélhe-
tünk. 

— Miképp alakult az ön 

személyes sorsa? 

— A helyi közigazgatás 

minden lépcsőfokát végigjár-

tam. 1954-ben vb-titkár let-

tem, 19G0-ban megválasztot-

tak tanácselnöknek. Azóta a 

tanácsházára mindig én jöt-

tem be legkorábban és men-

tem el legutoljára. Tíz éve 

cukorbeteg vagyok. Néhány 

éve pedig a szívemet is ér-
zem. Ezért kértem nyugdíja-
zásomat 

— Visszatekintve az el-
múlt évtizedekre, tanácsi 
munkájának eredményeiből 
mire a legbüszkébb? 

— Hogy sikerült úgy meg-
szervezni a alapellátást, ami-
vel a lakosság elégedett le-
het. Ezenkívül szívesen be-
szélek arról, hogy a szegedi-
ek felfedezték Sándorfalvút. 
Évente hatvan-hetvenen köl-
töznek ide a Tisza-parti vá-
rosból és építenek családi 
házat. Eleinte nem nagyon 
örültünk a kivándorlásnak, 
hiszen sem az iskolai, sem 
az óvodai, bölcsődei ellátás 
nem volt megfelelő és csak 
gondot okoztak az új beköl-
tözők. Az ellátatlan igények 
így szaporodtak. A hatodik 
ötéves tervben kaptuk a leg-
több pénzt a fejlesztésre, 
így hamarosan avathatunk 
egy hat tantermes iskolát és 
egy 75 férőhelyes óvodát. 

— Mit sorol kudarcai kö-
zé? 

— A kommunális helyze-
ten lényegesen nem tud-
tunk változtatni, különösen 
a járdaépítésben maradt el 
Sándorfalva. 

— Hogyan tovább a nyug-

díjas években? 

— Most néhány hónap'g 

gyógy kezel tetem magam, pi-

henek. Ám nem tudok el-

szakadni a közélettől, ezért 

jövőre jogsegély szolgálatot 

látok el. N a és ott a család, 

az unokák, remélem nem 

unatkozom nyugdíjas éveim-

ben. 

Halász Miklós 

Jó hír érte a gazdaságo-
kat. Pesti pecséttel jött az 
értesítés, hogy öntözőgépeket 
vásárolhatnak. A szövetkeze-
tek hozzányúlhatnak a vész-
időre félretett pénzükhöz, s 
kölcsön is kérhetnek Föl-
szabadítják a tartalékalapot, 
ahol van, s ahol erre nem 
futja, ott állami támogatást 
kaphatnak. Csongrád megyé-
ben az ötvenkét öntöző gaz-
daságból negyven élt a ked-
vezménnyel. Telexhez, tele-
fonhoz ült, aki csak tehette, 
szétröppentek az anyagbe-
szerzők is, amerre csak le-
hetett. Keresték a szivattyú-
kat, csöveket. Elsősorban az 
AGROKER-ek telepeit ro-
hanták meg. Eredménye, 
hogy például Csongrád me-
gyében Hajdú Lászlónak, az 
újjászervezett gépárusító 
vállalat, az AGROKER igaz-
gatójának többször is ma-
gyarázkodni kellett. 

— Megrohantak minket a 
gazdaságok — mondja — és 
nem tudtunk adni, amit 
kerestek. Ugyanis az üze-
mek a korábbi fölméréseink-
ne nem jelezték, hogy öntö-
zőberendezéseket is kérnek. 
Mentségükre talán, hogy 
nem is nagyon volt rá pén-
zük, hiszen 1984-re csak két 
téesz — a szatymazi Finn— 
Magyar és a röszkej Kossuth 
kért komoly szándékkal négy 
öntözőberendezést. Számolva 
a mindig későn kapcsoló 
partnereinkre is, mi azért 
többet hozattunk. A Gazda-
sági Bizottság határozata 
után, amelyeket engedmé-
nyező rendeletek követtek, 
a gyártók nem tudtak eleget 
tenni a kívánalmaknak. 

Mivel a gazdaságok nin-
csenek felkészülve vízmozga-
tó szivattyúk, átemelők ki-
lométeres öntöző apparátok 
gyártására, kénytelenek vol-
tak eleget tenni a kérésnek. 
Nem úgy a gabonaföldek, a 
fejlődésnek indult vetések. 
Azokat most is az egek csa-
tornái mentették meg a 
pusztulástól, legtöbb helyen. 
Ugyanis ahol már korábban 
berendezkedtek az aszály 
támadásának visszaverésére, 
ott sikerült életben tartani 
a jövő évi kenyerünk mag-
ját. A szegvári Puskin, a 
fábiánsebestyéni Kinizsi, a 
szőregi Tisza—Maros szög, 

a rúzsai Népszabadság Tsz-
ben például járatták a lo-
csológépeket. 

Beköszöntöttek a májusi 
aranyat hozó esők, és azok 
lélegezhetnek legnagyobbat, 
akiknek sok pénzük áll az 
öntözési munkák előkészüle-
teiben. Egyik szakember 
meg is fogalmazta, hogy 
miért: 

— Valameddig lehet állni 
a természet csapásait, de a 
végsőkig nem bírnánk. Az 
öntözés költségei nagyon 
magasak, és csak olyan por-
tékánál éri meg, amelyik 
a szabadáras kategóriába 
tartozik. (Más kérdés: mit 
szól ehhez a fogyasztó?!) 

Az öntözés feltételei mi-
nél gyorsabb megteremtésé-
nek gondolatával ültek asz-
talhoz az érdekeltek a me-
gyei tanácsházán, összehan-
goltabb munkára ösztönöz-
ték a résztvevőket, a gazda-
ságokat, a vizet, gépet adó 
közösségeket. A megvalósu-
lás esélyeiről Császár Imré-
vel, az Alsótiszavidéki Víz-
ügyi Igazgatóság csoportve-
zetőjével beszélgettünk. 

— Nekünk már évekkel 
ezelőtt kiépült a hálózatunk. 
A „vízigek" szolgáltatják a 
vizet, ha erre szerződést kö-
tünk. Tavaly kicsit reklá-
moztatni kellet magunkat a 
téeszeknél az aszály míott. 
mivel nincsenek kihasználva 
a berendezéseink. Ugyanis a 
szabályok szerint a mi dol-
gunk, hogy átemeljük a vi-
zet a gazdaságok csatornái-
ba. Sajnos, az üzemi hálóza-
tok nem épültek meg a mi 
úszóinknak, szivattyúink-
nak megfelelően. 

Ettől függetlenül a víz-
ügyesek kiveszik a részüket 
az öntözésből. Tavaly 101 
millió köbméter vizet emel-
tek át. Igaz, hogy ez nem 
mind jutott a földekre, mert 
jó sok vizet nyelnek a ha-
lastavak, és a csatornákon 
párologtatnak. Csongrád me-
gyében 13 ezer 42 hektáros 
területet öntöztek, átlagá-
ban 27 fillérbe került egy 
köbméter víz díja. Ujabb jó 
hírként nyugtázhatják a gaz-
daságok, hogy az idén in-
gyen kapnak vizet. 

Jártunk Sándorfalván 
(mint ismeretes az április 

végi goromba idő, a mínu-
szos éjszakák csúnyán leta-
rolták a határt), s megkér-
deztük, örültek-e a jó hírek-
nek. Tóth György, párttit-
kár válasza: 

— Két szivattyúnk van, 
az egyikbe igaz még nem 
találtunk motort, de azért 
ez 100 hektár föld kétszeri 
megöntözésére elég. Ilyen-
kor — ha kampany. ha nem 
— mi rá szoktunk telepedni 
a hagymaföldre és locso-
lunk. Szerencsénkre a héten 
szépen esett az eső, így ki-
csit föllélegezhetünk. 

— Bizonyára vesznek ú) 
csöveket szivattyúkat, hi-
szen itt a nagy lehetőség? 

— Szaladgálunk utána, de 
ahogy mondják, kisöpörték 
az AGROKER-eket. Azt is 
beszélik, hogy az összes 
készletük csak negyede an-
nak, amire lehetőséget kap-
tak a gazdaságok. Hiába 
megyünk a gyártóhoz, an-
nak is időbe telik az átállás. 

— Ami késik, nem mú-
lik ... 

— Arról is rebesgetnek, 
hogy módosítani muszáj az 
engedményeken, mert kü-
lönben a téeszek nem jut-
nak előbbre. Ugyanis az ön-
tözőberendezések olcsóbb 
vásárlására szabott határidő 
rövidnek bizonyul. Június 
végéig tart az engedmény. 

Mindezt akkor beszélget-
tük az irodában, mikor kint 
istenigazából zuhogott az 
eső, és később alig tudóit 
tiszta kilátást törölni az ab-
lakmosó lapát az autó veze-
tőjének. 

Pászti József, a Csongrád 
megyei tanács vb. mezőgaz-
dasági és élelmezési osztá-
lyán átlagolta a kiadós esőt. 
Eszerint a 21 őrhelyen méri 
csapadék: hétfőn 6,5, ked-
den 3,3, szerdán 3,4, csü-
törtökön 30 milliméter volt 
Hozzászámolva a pénteki és 
szombati zuhogást, örvende-
tesen megáztak a földek. A 
május elején mért 0,l-es 
megyei átlag 40 fölé 
emelkedett. S ez több ki-
adós öntözéssel fölér, hiszen 
hűvösen, lassan jött és' so-
káig esett 

Talán ez hatott a legjobb 
üdítőnek a sok jó hír kö-
zött . . . Majoros Tibor 

Találkozó 
Nógrádi Sándor születésé-

nek kilencvenedik évforduló-
ja alkalmából a salgótarjáni 
Nógrádi Sándor Munkásmoz-
galmi Múzeum,- a szakszer-
vezetek Nógrád megyei ta-
nácsával karöltve összehívta 

I a magyar és nemzetközi 
munkásmozgalom kimagasló 
harcosának nevét viselő szo-
cialista brigádok első orszá-
gos találkozóját. A szomba-

| ton kezdődött kétnapos prog-
ram keretében a résztvevők 
felkeresték a karancsberényi 
partizánmúzeumot, és meg-
koszorúzták a Nógrádi par-
tizánosztag egykori harcál-
láspontjának falán elhelye-
zett márványtáblát. 

Elhatározták, hogy a Nóg-
rádi Sándor nevét viselő szo-
cialista brigádok országos 
találkozóját rendszeressé te-
szik. 

Víz a balatoni tározóban 
A Balaton vízvédelmét szol-

gáló kis-balatoni tározó épí-
tői nagy területen befejezték 
a töltéserősítést és gátépí-
tést, s megkezdték a tározó 
első szakaszának az elárasz-
tását. A Zala folyó vizének 
egy része már nem közvetle-
nül a Balatonba, hanem az 
Esztergályhorváti, Zalasza-
bar, Nagyrada határában 
létrehozott tározóba folyik. 

Máris több kilométer ho6z-
szúságú hatalmas vízfelület 
alakult ki, és megjelentek az 
első vízimadarak is. 

Miközben a kis-balatoni 
védelmi rendszer mintegy 
húsz négyzetkilométer ki-
terjedésű első szakaszán — 
a lassú árasztással egy idő-
ben — még dolgoznak, a 
Nyugat-dunántúli Vízügyi 
Igazgatóság irányításával 

megkezdték az elsőnél há-
romszor nagyobb, több mint 
hatvan négyzetkilométeres 
második tározó építésének 
előkészületeit. A kétrészes 
tározó összesen több mint 
százmillió köbméter vizét fo-
gad majd be; a folyóvíz több 
hetes pihenés közben lerakja 
hordalékát, s a tóra káros 
anyagoktói megtisztulva jut 
a Balatonba. 

Beruházások a szén 
minőségének javításáért 
Több hazaj szénbánya vál-

lalatnál korszerűsítik a régi 
osztályozókat, megváltoztat-
ják technológiájukat, hogy 
az eddiginél alacsonyabb ha-
mutartalmú, jobb fűtőértékű 
és kevesebb meddőt tartal-
mazó szenet szállíthassanak 
a fogyasztóknak. A külszíni 
osztályozó művek átalakítá-
sával tulajdonképpen a meg-
változott föld alatti szénmű-
velési technológiákhoz iga-
zodnak. A nagy teljesítmé-
nyű bányagépek ugyanis 
gyakran olyan sok meddő-
vel együtt fejtik le a szenet, 
hogy annak különválasztásá-
hoz a hagyományos osztá-
lyozás már nem elegendő; 
elsősorban ez az oka a mi-
nőségi kifogásoknak. Az osz-
tályozók korszerűsítésével 
igyekeznek most a szénbá-
nyászat vezetői megoldani ezt 
a gondot: olyan korszerű 
széndúsító-nemesítő eljárá-
sokat vezetnek be, melyek-
kel tökéletesen szétválaszt-
ják a széntől a meddő és az 
egyéb szennyező anyagokat. 
Az osztályozók átalakításá-
va l megszüntetik a nehéz fi-
zikai munkának számító ké-
zi meddőválogatását, s így 
a korábbinál lényegesen jobb 
munkakörülményeket te-
remtenek a főleg nőket fog-
lalkoztató külszini szénosz-
tályozó üzemekben. 

A minőségjavító beruhá-
zások egyes vállalatoknál 

megkezdődtek, másutt már 
befejeződtek. A borsodi szén 
dúsítására már elkészült az 
óránként kilencszáz tonna 
szén feldolgozására alkalmas 
új mosómű. Felépítésével el-
sősorban a háztartások ellá-
tását javítják, mert a szén-
nel fűtő hazai lakosok fele 
borsodi szenet vásárol. Bőví-
tik a tatabányai mosómű-
vet, és még az idén meg-
kezdik az oroszlányi s a 
nagybátonyi osztályozó át-
alakítását is. A pécsi osztá-
lyozó-mosómű kapacitását —• 
kapcsolódva a széntermelés 
növelését szolgáló liászprog-
ramhoz — kétszeresére nö-
velik. 

Ugyancsak a lakosság jobb 
ellátására bővítik a brikett-
gyárakat is. Tatabányán be-
fejeződött az a beruházási 
program, amellyel évi száz-
tízezer tonnával emelték a 
brikettgyár teljesítményét, s 
melynek, eredményeként a 
korábbinál több első osztá-
lyú terméket tudnak előállí-
tani. Befejezés előtt áll a 
Várpalotai Brikettgyár bő-
vítése, és tervezik a már 
elavult nagymányoki gyár 
teljes felújítását, bővítését is. 
Dorogon nemrégiben meg-
kezdték egy évi négyszáz-
ötvenezer tonna teljesítmé-
nyű brikettgyár építését. A 
másfél milliárd forintba ke-
rülő gyárban 1986-ban kez-
dik mefi a termelést. 


